

EL ATLANTICO

Toda la Semana en un Día

ADMINISTRADOR:
JOS. A. THOMAS
APARTADO NO. 199

Número 43 — 16 DE SEPTIEMBRE DE 1950 — Año 1

VALE 25 CTS.
LIMON, C. R.



EL 15 DE SETIEMBRE Y NUESTRA INDEPENDENCIA

UNA QUEJIA PARA LOS DUEÑOS DE TEATRO

Esta semana celebramos el 129 aniversario de la Independencia cívica de la República. Afortunadamente seguimos viviendo la paz dentro de nuestras fronteras y los hombres están dedicados a sus labores diarias, sin tener que pensar en luchas internas como en otros países.

Sin embargo, ya es tiempo de hacer conciencia en los habitantes enseñándoles lo que verdaderamente debe ser independencia, nombre éste tan sonado pero tan incomprendido por la ciudadanía en general.

Muchos nos jactamos de ser "hombres libres", si cabe el vocablo, pero nosotros preguntamos: ¿El que el cotidianismo se conforma idílica con la libertad cívica? ¿No le importan las otras libertades que son las que hacen grande a la República?

Para usar con orgullo ese título



de nación y hombres libres, tenemos antes que conquistar la libertad económica y bastarnos a sí mismos. Eliminar los empréstitos, producir lo suficiente para nosotros y para

exportar a fin de adquirir el oro necesario para nuestras importaciones. Pero ¿cómo es posible hablar de independencia con un tipo de cambio al 900 por uno?

Debemos preocuparnos por engrandecer la Patria, no con discursos, llamados patrióticos, con eso nada avanza el País; necesitamos la acción de todos los hombres de buena voluntad.

Queremos una Costa Rica cruzada de carreteras, con grandes sembrados de artículos de consumo popular, con medios de transporte económico y rápido; con energía eléctrica en todos los rincones del país; con muchas escuelas y sin analfabetos; con trabajadores sanos de mente y de cuerpo; con hombres y mujeres sin vicios y, por último, con amor entre los hermanos y pan en los hogares. Entonces sí diremos que gozamos de independencia.

"Solicitamos de nuevo el buen oficio de EL ATLANTICO para exponer nuestra queja", nos dijeron algunos distinguidos ciudadanos el lunes 11 del corriente.

A continuación nos dijeron que con mucha frecuencia han visto en los teatros de esta ciudad invasores de perros, siendo algunos de ellos furiosos; además infestan esos lugares con pulgas y enfermedades de que son portadores.

Es necesario que los porteros de esos teatros eviten la entrada de esos animales y así se evitarían las molestias que apuntamos.

Los aficionados de los teatros, naturalmente asisten para la diversión, pero su presencia es un medio de contribución financiera a los propietarios y por lo tanto merecen toda la consideración de confort.

POLITICA DE PRESTAMOS

Durante sus cuatro años de funcionamiento, el Banco Mundial ha firmado contratos de empréstito por un total de \$ 832.845.000, y disponía el 30 de junio de aproximadamente \$ 267.000.000 para nuevas operaciones. De los 30 préstamos ya efectuados por el Banco a 15 países, nueve han sido hechos para fines de fomento en el Brasil, Colombia, Chile, El Salvador y México.

El Convenio impone ciertas restricciones específicas a las operaciones de préstamo del Banco. La necesidad de tales restricciones resulta de su doble responsabilidad, tanto ante los países miembros que subscribieron su capital, como ante el público inversionista, ya que le ha prestado \$ 260.587.551 (mediante la compra de esa cantidad en bonos del Banco). Por tanto, los préstamos tienen que ser seguros y justificados.

El Banco puede hacer préstamos a los gobiernos miembros o a autoridades u organismos gubernamentales; pero también puede hacerlos a empresas privadas radicadas en territorio de los países miembros. Si el préstamo no se hace directamente al gobierno en cuyo territorio está radicado el proyecto financia-

EL BANCO MUNDIAL

SU ESTRUCTURA - SU LABOR Y SUS OBJETIVOS

(Tercero de una serie de seis artículos)

do, el Banco requiere plena garantía del gobierno respectivo para efectuar la operación.

El Convenio exige que el Banco haga préstamos sólo para fines productivos, asimismo, las disposiciones del Convenio imponen al Banco actuar con prudencia al hacer los préstamos y tener en cuenta las perspectivas de amortización de la deuda. El Banco no hace préstamos que sean obitables en el mercado privado en condiciones razonables.

En general, los préstamos del Banco han sido hechos para suministrar el cambio exterior necesario para comprar e importar equipos o servicios. El gasto de los productos del préstamo no está circunscrito a un país determinado. Al Banco le interesa, tanto como al pres-

tatario, que la cantidad prestada se gaste en los mercados más ventajosos, en cualquier país.

Al examinar las solicitudes de préstamo, el Banco estudia la situación económica del país en cuestión; considera los resultados que producirá el proyecto en la economía del país; tiene en cuenta que el proyecto sea tratado desde el punto de vista de la técnica y las perspectivas financieras del mismo. Habitualmente, el Banco envía sus representantes para investigar estos aspectos de la solicitud de préstamo sobre el terreno y con frecuencia se lleva a cabo un estudio general del país, de carácter económico antes de examinar cualquier proposición concreta de préstamo.

Cuando el Banco recibe una solicitud de empréstito, los funcionarios del

mismo la analizan y estudian. Se organiza un comité de trabajo, el cual además de los miembros del personal del Banco que lo integren, puede, en ciertos casos, asesorarse de ingenieros y otros técnicos. El Presidente tiene la responsabilidad final de recomendar la acción respecto a una solicitud de préstamo, ante los Directores Ejecutivos, quienes tienen la autoridad final para otorgar o no un crédito.

Los intereses que se cargan en los préstamos están basados en un cálculo de costo del dinero para el Banco en el mercado. Se añade un pequeño margen para cubrir los gastos de la operación. Además del interés, durante los diez primeros años de su funcionamiento, el Banco tiene que cargar una comisión no menor del 1 % y no mayor del 1 1/2 % al fondo en los empréstitos hechos con años resultantes de la venta de bonos. En la práctica, el Banco ha cobrado una comisión del 1 % en todos los préstamos efectuados. Los productos derivados de esta comisión van a una reserva especial, que, según el Convenio, deberá mantenerse en forma líquida, y sólo deberá ser empleada para hacerle frente a responsabilidades del Banco ocasionadas por sus operaciones de préstamo como consecuencia de las garantías que haya otorgado.

Compre y Difunda Nuestro Semanario

Reuchild Reuben, Rothschild, Limited

EXPORTERS OF CACAO

Our office has been established adjoining the Post Office Building, Central Avenue, in front of Avelino de la Peña Short Store.

Limon, September 12, 1950.

Compañía Eléctrica de Limón

Recuerda a sus abonados que los recibos por servicios eléctricos deben ser cancelados en la PRIMERA QUINCENA de cada mes.

The Electric Company of Limon hereby reminds its subscribers to the electric services that the payments are to be effected within the first fifteen days each month.

BASE BALL

El sábado pasado arribó a nuestro puerto el Seleccionado de Bocas del Toro de Panamá, para librar una serie frente a los limonenses. Fueron recibidos dignamente, dándoles todas las comodidades posibles, costumbre muy arraigada entre los limonenses.

Por la tarde, a las 3:30 p. m., se dio cita dicha Selección con la nuestra. Este encuentro se dedicó al doctor Carlos Pined Turcios, quien lanzó la primera bola, dando por iniciada la temporada Limón-Bocas del Toro.

Las hostilidades empiezan, correspondiéndole a los panameños abrir el primer inning. Bajo el poderoso brazo de Danny Hayling estuvo el cuidado de los visitantes, quienes recibieron el primer cero, mientras que los limonenses aprovecharon dos carreras. El partido continúa siempre con dominio de los limonenses, quienes habían colocado un cuadro fuertísimo entre los que estaban: Vinici Frances (el jugador más destacado de la temporada), Danny Hayling, Altman Maitland, Alfonso Crawford

ACTIVIDADES DEPORTIVAS

A CARGO DE CHALO.

(Sugar), Winston Edwards, José Garrón, Prince Blake (Pachuco), y muchos otros destacados elementos de nuestro beisbol.

El partido entre más avanzaba menos interés tomaba; ya que los limonenses se crecían más y más, logrando propinar a los visitantes con un score final de 11 x 1 de los visitantes. La derrota se consideró debido al cansado viaje de los panameños, quienes jugaron el mismo día de la llegada; cosa que no fué así, ya que en el segundo encuentro el score fué parecido y con un cuadro de menos calibre, en el que participaron varios novatos de nuestro beisbol.

El segundo encuentro de la serie se efectuó el domingo en horas de la tarde. Las graderías se aglomeraron con ansias de ver el desarrollo de este par-

tido que se esperaba iba a ser la revelación del cuadro panameño, ya que se propagó la noticia de que reforzaría el cuadro con nuevos elementos.

Los limonenses, como digimos alinearon varios novatos para así nivelar la capacidad de los cuadros, por cuanto el día anterior pareció estar muy fuerte el cuadro que habían colocado. El cuadro de Limón, haciendo gala de su poderío y adelanto, dió nuevo castigo a su contrincante por el alto score de 13 x 4. Este encuentro se dedicó al Comandante de Plaza don Rafael Pacheco.

DERROTADO NUESTRO SUB-CAMPEON

Perdieron la temporada nuestros peloteros en la capital, con los siguientes scores: primer y tercer partidos perdi-

dos, 4 x 2—7 x 4. El segundo nuestros muchachos ganaron por el alto margen 15 x 7.

Según informaciones que recibimos de personas que les acompañó dicen que el trato no fué lo que se esperaba, ya que los equipos josefinos no les facilitaron la merecida cooperación. Nos abstenemos de hacer comentarios al respecto, como también de los partidos, ya que los periódicos josefinos han dado bastantes informaciones al respecto.

FUTBOL

Se dieron cita el domingo los equipos Marte y Barcelona en una sensacional revancha. Ambos cuadros se desarrollaron bastante bien y dieron una tarde de magnífico futbol. Lo que si lamentamos fueron ciertos incidentes que consideramos fueron los que contribuyeron a quitarle un poco el brillo de que careció el encuentro.

El resultado dió un rotundo triunfo al Marte que logró cinco peninos por tres apenas del Barcelona. Por falta de espacio no damos un apunte bien detallado del encuentro.

Enseñanza Agrícola Dirigida

das; producir de todo un poco para el consumo nacional y dedicar atención técnica a aquellos cultivos que dan productos para la exportación.

Educar al agricultor, haciéndolo sentir confianza, en los centros de consejo técnico especializados con la técnica moderna, para ayudar al

productor en general, así cultive una parcela cedida o sea terrateniente de centenares de hectáreas.

La S.T.I.C.A. tiene a su cuidado esa colaboración con los agricultores, pero creemos sinceramente que la mayoría cree que de lo que se trata es de explotarlos o de hacer política; no saben que esta organización depende de las Naciones Unidas y que trabaja en colaboración con el Ministerio de Agricultura. Nadie mejor que la S.T.I.C.A. podría organizar esta Educación Agrícola, llegando hasta las fuentes de producción: reuniones de padres de familia, clubes infantiles,

COPACABANA BAR

— TELEFONO 4604 —

200 varas al Este de la cantina "El Edén"
PLAZA GONZALEZ VIQUEZ — SAN JOSE

BAR and RESTAURANT RESERVADOS ESPECIALES
ESMERADA ATENCIÓN — MAGNIFICA ROCOLA y CUARTETO
HERMAN SMITH — y — CARLOS LUIS CASTILLO
PROPIETARIOS

RUBEN CHING E HIJO

EXPORTADORES DE CACAO

RECIBIMOS: CACAO -- COCOS -- COPRAS

PENSION CENTRAL FRENTE AL CORREO — LIMON.

LA TIENDA LA FAMA

— DE —

ROGELIO TASIES

Ofrece los artículos de la casa "DADA HNOS".

MEDIAS Y CAMISETAS de hombre con precios

AL POR MAYOR Y AL MENUEDO

PIDANOS DETALLES.

LIMON — Frente a la Unidad Sanitaria.

(Pasa a la página 3)

EDITORIAL

Creemos en dar una flor a los vivientes siempre y cuando lo merecen, que colocando una corona en la tumba por cuanto el muerto no sabe nada.

Mencionamos esto para expresar nuestra apreciación y congratulación en favor de aquellos caballeros que han estado y están trabajando denodadamente para ayudar a solucionar, hasta donde sea posible, la difícil situación de las viviendas en esta ciudad.

Debemos considerar que es un peligro en la corriente financiera el capital expuesto por esos señores, pero debe pensarse también que existen otras líneas benéficas de negocios, que la construcción de casas. Por ejemplo, algunos de estos señores han comprado edificios viejos para destruirlos y construir en su lugar casas; ellos son agricultores y saben el valor productivo de la tierra y podrían tener extensión efectiva a sus cultivos o hacer nuevas fincas y con una esperanza más firme de más alta y rápida ganancia que la inversión de capitales sobre largos años de explotación para su recuperación.

Sus esfuerzos en los proyectos de viviendas no es solamente una contribución para remediar la difícil situación de las casas de habitación, sino también la fea vista que presentan los edificios viejos en esta ciudad.

Nuestro estimado amigo y agricultor don Asís Esna, quien ha estado luchando constantemente para una vida mejor, intenta construir un edificio moderno en la calle 4ª y avenida 5ª, donde ha destruido un edificio de dos pisos que tenía más o menos sesenta años de haber sido construido.

Enseñanza Agrícola Dirigida

(Viene de la 2ª página).

sindicatos, asociaciones y si es necesario hasta el hogar. Formar pequeños y entusiastas agropecuarios, dar conferencias y explicar el valor de nuestros alimentos; qué es una dieta balanceada; cómo embellecer nuestra vivienda y cómo defender nuestros animales.

Mucho de esto ya se está desarrollando, pero falta una campaña sistemática para hacer comprender al agricultor que la S.T.I.C.A. no es una organización de explotación sino de ayuda desinteresada, con el fin de ayudarlo a producir más y

mejor; es decir, cómo conservar nuestros recursos naturales y no bajar en vano sino con posibilidades de éxito.

Héctor Gutiérrez Morales

ATENCION LIMONENSES

— EN LA —

NUEVA TIENDA

Han recibido gran surtido de

FOULARES AMERICANOS — GABARDINAS PARA MUJER
FRANELAS Y CRESPONES DE HILO ESTAMPADOS

— A PRECIOS BAJOS —

Está situada contiguo al Hospedaje de Rolando Young.

NOTAS SOCIALES

Regresaron de los Estados Unidos 3 donde fueron a pasar cuatro semanas de vacaciones, la estimable dama doña María Luisa de Monturiol y su hija la encantadora señorita Lory. Les presentamos nuestro saludo.

De San José regresó la estimable señorita Nelly Argüello quien se había trasladado a la capital con motivo de la gravedad y muerte de su hermana.

Le presentamos nuestra más sentida condolencia en unión de toda su estimable familia.

Partió para San José en unión de sus niños, un tanto delicada de salud, doña Grace de Zúñiga, por cuyo restablecimiento hacemos los mejores votos.

Con mucho entusiasmo se están haciendo los preparativos para el baile que celebrará el sábado 16 del presente en conmemoración del Día de la Independencia el Club Miramar, el que será amenizado por la orquesta de Lubin Barahona.

Regresaron de San José a donde fueron con motivo de la muerte de su señor padre don Arthur Vincent, los estimables esposos don Arthur Vincent y doña Cruz de Vincent a quienes enviamos nuestra más sentida voz de condolencia en unión de sus hijos y demás miembros de la apreciable familia doliente.

Para San José a pasar dos semanas de vacaciones salió la estimable señorita Aura Amador. Le enviamos nuestro saludo.

DIEZ AÑOS DE MATRIMONIO

Con una brillante fiesta celebró sus diez años de ir por la vida, bendecidos por la felicidad con que Dios los ha premiado, los esposos don Mario Escalante y doña Ana María de Escalante el día sábado 9

de setiembre, en su residencia en esta ciudad. Son ellos personas muy estimables, y que gozan de la simpatía general por los atributos de bien que los adornan.

Nuestros votos son por su ininterrumpida felicidad.

DOCTOR OSCAR PACHECO

MEDICO Y CIRUJANO
DE LA UNIVERSIDAD DE PENNSILVANIA

ESPECIALIDAD EN ENFERMEDADES DE LAS SEÑORAS

OFICINA: 75 varas al Oeste del Colegio de Señoritas.

SAN JOSE, COSTA RICA
Horas de: 10 a 12 m. - De 2 a 4 p. m.

Tienda HOLLYWOOD

HOLLYWOOD STORE

— OF —

Salomon Berenzon

JUST ARRIVED A NEW ASSORTMENT OF SHIRTS:

BROADWAY	₡ 17.00
CORONA	17.00
COAST BRAND	15.00
VENUS	22.00

Shirts in square pattern, special prices.

Gabardine with buttons and Gabardine with 3 zippers.

Underwear, pants and shirts, Oils.

GABARDINE — ENGLISH CASSIMIRE — SHARKSKIN WORKING CLOTHES AND NEW ASSORTMENT OF SHOES.

For children, Men and women, at very low prices.

LIMON, COSTA RICA.

SASTRERIA Y TIENDA

CLIFFORD STEELE Y SEÑORA

Qué fácil!: La Casa de la DAMA y el CABALLERO elegante, combinados.

¡Qué barato está todo en esta Tienda: Parece tan chiquita pero allí encuentras todo para toda la familia!
Así es,

— CADA DIA RECIBIMOS TRAJES —

— DE —

CREPE — FOULARES EN DIFERENTES COLORES — GABARDINA — JORGETTE — PIEL DE CONEJO — POPLIN — RASO — SEDAS
VILLELA FLOREADO Y LISO.

Venga a ver la exposición de preciosos artículos apropiados para todas las ocasiones, que exhibimos en nuestros estantes. Situada: Centro del Consulado Inglés y la Pulpería Alvarado. Calle Comercio de Limón.

CRONIQUELLAS

ESCUELA TOMAS GUARDIA

Diá del Niño

La Liga de Basket-Ball se apuntó un gran triunfo con haberse hecho cargo oficialmente de la Fiesta del Niño y habernos presentado el 9 del corriente, un rato de solaz que tanto gustó a los niños. Anotamos algunos de los juegos: Carreras en Sacos, Javalina, La Cola del Burro, Carrera de Velocidad, Carrera del Huevo, La Aguja, Vestirse a Velocidad. Cada uno de los ganadores recibió un sobre con efectivo. A toda la escuela en general se obsequió con repostería y refrescos. En esto colaboró el Patronato con la voluntad con que siempre lo hace.

Deportivas

El Sexto B se enfrentó al Quinto B. Escoré: Sexto B Amarillos, 38 puntos, Quinto B Rojos, 8 puntos. El segundo partido correspondía a la Selección Café y al Quinto C Lilas; los Lilas se anotaron los dos puntos por no presentación de la Selección Café.

Semana del Niño

La Semana Cívica comenzó con una asamblea en la que habló el señor Director sobre Conservación de Recursos Naturales.

Sobre los Símbolos Nacionales disertó la profesora Stilita Rodríguez.

Reunión de Padres de Familia

Lujosa reunión con los padres de familia celebró el Patronato de la escuela, con el fin de informar de sus labores y para invitar a los presentes a la tómbola que ha de efectuarse los días 15 y 16 del corriente.

Se refirieron a varios aspectos los profesores Miguel Zúñiga y María Sarkis. Además, se presentaron algunos números recreativos muy lucidos.

Llamamos así esta semana por haber sido de verdadera alegría para los niños. La mayoría hicieron paseos a diferentes lugares. Este cronista disfrutó de un delicioso paseo a Portete en compañía de algunos grados y opina que fueron felices todos los asistentes.

La Proveedora

OFRECE:

LECHE EN POLVO KLIM	libra	€ 4.85
HARINA	libra	0.50
FRIJOL COLORADO	libra	0.55
FRIJOL GUARIA	libra	0.80
FRIJOL GONGU	libra	0.45
AVENA QUAKER	libra	1.60
LECHE EN POLVO ROSEMARY	libra	3.90
JABON SAPOLIO	pan	1.65
VINO DE NARANJA	bot.	4.25
VINO DE MORA	bot.	4.25
JABON ISLAND PALM	pan	0.90
JABON JADE, grande	pan	0.80
MAICENA LEON	paq.	0.25
JALEAS DEL TROPICO	frasco	1.75
CANFIN	bot.	0.45
GRAPAS PARA CERCA	libra	1.00
ENCHUFES PARA PLANCHA	c/u.	1.00
SOCKETS COLGANTES	c/u.	1.75
CLAVOS, todo tamaño	libra	1.10
CLAVOS para herrar	libra	4.00
HERRADURAS	libra	1.60
CORDON ELECTRICO	yarda	0.55
ESCOBAS ANGULO	c/u.	3.00
ARROZ	libra	0.60
FRIJOL NEGRO	libra	0.55

Miles de otros artículos, todos a precios muy razonables

La Proveedora

APARTADO 175

PUERTO LIMON

PARA SUS TRABAJOS DE IMPRENTA, FALCO LTDA.

Ciática Lumbago



La persistencia del dolor le indica que se trata de algo más que un cansancio

Esos dolores, sor-dos unas veces y punzantes otras, son una advertencia de la naturaleza, que es peligroso descuidar.

Lo más probable, es que revelen la existencia de ciertos venenos, tales como cristales de ácido úrico, que irritan y laceran los tejidos. Este exceso de venenos y desechos debe ser expulsado del organismo. Las Píldoras De Witt para los

Riñones y la Vejiga son indicadas en tales casos.

Especialmente preparadas para estimular el funcionamiento de los riñones, las Píldoras De Witt aseguran una mejor eliminación de los venenos y desechos nocivos antes mencionados.

Las Píldoras De Witt son un medicamento respaldado por cincuenta años de éxito.

En frascos de dos tamaños, con 40 y 100 píldoras.

Píldoras DEWITT

PARA LOS RIÑONES Y LA VEJIGA

INDUSTRIA BRITANICA

Reuchild Reuben, Rothschild Ltda.

EXPORTADORES DE CACAO

Nuestras oficinas han sido instaladas contigo al Edificio de Correos, Avenida Central, frente a Avelino de la Peña & Cia.

Limón, 12 de Setiembre de 1950.

WHEREABOUTS

The British Vice Consulate in Limon requires information concerning the whereabouts or fate of the following persons:

JOSEPH SCARBOROUGH — CECIL ADOLPHUS BLAKE

GEORGE CRUISE.

TOMEKOLA GARRON

THE ATLANTIC

All The Week In One Day

EDITOR:

JOS. A. THOMAS

Number 43 — SEPTEMBER 16, 1950 — Year 1

POST BOX 199
LIMON, COSTA RICA

The Body of Joseph Burr of Rio Ondo Found in The Woodland

The districts of Cimarrones and Rio Ondo were thrown in an upsurge a week ago by the first notice taken there by a few youngmen from Elencante in the Monte Verde region that Mr. Joseph Burr who was employed as a farm foreman to a private interest had left his living camp and his whereabouts was unknown.

What is behind the News:— On Saturday the 2nd, he is said to have paid part of the labourers who worked under his supervision. At a late hour of the same night he told his cook that he felt he would not live much longer and if he did not die that night he would the next day. He started immediately to sing the immortal hymn "Nearer my God to Thee".

Sunday morning he ate his breakfast. In the same strange mood of mind he arranged his accounts and other responsibilities for his employers and placed them in the apartment of his Chief. He afterwards packed up his clothing and accompanied with his personal cash sent them to his wife at Rio Ondo. Without hat on his head and any further ceremony he started into the woodland. The very sad notice reaching Rio Ondo evoked human sympathy. A party comprising men, women and children as well as well as hounds set out in search for him. Monday, no trace—Tuesday no ray of light. On Wednesday the 6th, two youngmen whose custom it is to row their boat with provisions down the Pacauri river saw a strangely appearing thing in the debris by the water edge of the river. The scene was reported to the authorities. The spot was reached and there was the corpse of Joseph Burr. His family and friends were hopeful to remove his body from Rio Ondo in order to pay the last respect, but decomposition had already set in and burial was effected by the bank of the river.

From source in which we entertain no doubt it has been released that Mr. Joseph Burr was a man of high character, generous,

loving and was loved in his community. He was a member of the St. Peters Anglican Church of Rio Ondo. His strangely passing into Eternity has gripped the hearts of his family and general humanity.

He is survived by a widow, two daughters and seven sons. To these deeply lamented persons we pour our deep condolence. May his soul find rest.

The Initial Baseball Match Between Bocas And Limon

The visiting basebalers from Bocas, reinforced by players from Colón were guests on our playground on the afternoon of Saturday the 9th. instant.

We are not offering any excuse for the failure of the visitors, but in view of the fact our newspaper is established on the principle of right and justice we are obligated under all circumstances to publish the truth.

Much in advance of the three o'clock afternoon hour we effected

inquiry from the visitors if there would be a match. They told us there would be no play because they were too tired and sleepy after the spree of the night before. Using some of their own expressions "Man dance and drink all night; no sleep cannot play baseball". However, they consented reluctantly and contested the match against a Limon Selection of Olympic strength;— a Nine which the visitors would have to be born anew to conquer. Donny Hayling was on the mound. He earned twelve struck - outs, although he was not at his best. The visitors used two pitchers, respectively. They had not the sting in their deliveries to paralyze our batsmen. Cerda, a lefthander was utilized from inning one to three. Limon scored him for two runs in the first and two in the third. In our reply Prince and Vinihi hit two baggers, respectively.

Then in the third Vinihi hit a home run. In the fourth inning Bocas changed their pitcher. They had earned their only single run in the inning due to an error by Short Stop. The Bocas pitcher became the victim of a balk ruled by base umpire Clifford Thompson. This "balk business" always put umpires in ugly spot;—cheating hurlers. In the corresponding inning Vinihi hit another home run; he was the recipient of prolonged cheers and that was not all; the Fans on the stand showed better appreciation than mere words by handing him some pretty stamped papers.

A merry - go - round became the order of our base runners. The streamline of errors by the visitors became an eye-sore. The inning closed for five runs. Our side added two runs in the fifth inning; thus a total of eleven runs against one for the visiting side.

In the sixth inning both sides were dismissed without changes on the score board. At this stage the play was suspended as the result of darkness.

Alberto Leon was the umpire-in-chief. It was evident that he used aright the scale of justice.

Dr. Carlos Piniel was the honouree of the contest. He gave a beautiful trophy to the side.

IN THE BASKET OF THE WEEK

Things rare are more frequently raised by scarcity
Than when obtainable in quantity.
That which lay neglected when it was common
Rises in estimation as its quantity gets less
We seldom learn the true value of that which we have
Till it is discovered we can have no more.

La Proveedora

OFFERS:

KLIM POWDERED MILK	tin	¢ 4.85
RICE	lb.	0.60
FLOUR	lb.	0.50
RED BEANS	lb.	0.55
BIG PINK BEANS	lb.	0.80
QUAKER OATS	tin	1.60
ROSEMARY POWDERED MILK	tin	3.90
SAPOLIO	cake	1.65
ORANGE WINE, delicious	bot.	4.25
BLACKBERRY WINE	bot.	4.25
ISLAND PALM SOAP	cake	0.90
JADE SOAP	cake	0.80
DEL TROPICO JELLIES	jar	1.75
KEROSENE	bot.	0.45
FENCE STAPLES	lb.	1.00
IRON PLUGS	lb.	1.00
NAILS, all sizes	lb.	1.10
HORSE SHOE NAILS	lb.	4.00
HORSE & MULE SHOES	lb.	1.60
ELECTRIC CORD	yd.	0.55
ANGULO BROOMS		3.00
SAWS, 22 INCH		13.00
RAT TRAPS		1.75
MAYSON ELECTRIC IRONS		35.00

Thousands of other articles at prices as reasonable as we can make them.
Quick, courteous service. All merchandise guaranteed.

— YOUR MONEY BACK IF NOT COMPLETELY SATISFIED. —

La Proveedora

BOX 175

PUERTO LIMON

OUR TASK

FROM OUR DESK

BY THE EDITOR

We believe in giving a rosebud to the living when it is deserving than placing a garland of roses on the grave after death for when life is extinct all is gone.

The capita used is intended as a symbol to strike a note of appreciation and congratulation in behalf of those gentlemen who have and are striving splendidly to come to our aid in the stringent situation of living accommodations.

It might be considered that it is a swim in the financial stream by those men with available capital, but thought should also be given to the fact that there exists lucrative field other than construction of houses. For instance some of the men who have bought buildings which are standing dust and have demolished them and are erecting new structures are agriculturists;— they know the productive value of Mother Earth and they could have effected extension to their cultivations of start new ones and with a more settled hope for higher and quicker financial gain than the investment of cash which is spread over several years for recovery, to say the least of adequate profit. Their efforts in the housing project is not only a contribution to remedy the house shortage, but is also clearing away the ugly sight presented to the city by those structural relics. Among the old buildings is one said to have stood up for sixty years. Our esteemed agriculturist, Don Asis Esna who is forging to the front in this real estate effort intends to erect a modern concrete building at this spot which commands the corner of fourth street and fifth avenue, North.

We repeat our appreciation and congratulations to all concerned.

Our Banana Industry Freedom Extended In

There has been for several months a deadlock among the Commission appointed by the National Congress to study the pros and cons of the Atlantic Banana Industry, the Exporters and the Producers. Many recommendations and projects of Law have been introduced, but there were always some to complain and some knotty ends. By newspaper release contrary views were often mentioned from our own representatives. The matter has now passed through the diamond sieve of "Freedom" whereby the governmental vigilance is suspended up to the thirty first of December of the year in course. However, the exporter is obligated to deposit \$1.10 for each bunch of banana shipped to foreign markets. The deposit is to be made in the Central Bank.

We interpret this disposition to mean equal export liberty to producer if he desires to personally effect exportation of his fruit.

Ya está a la venta el BAY-RUM FLORADORA. Preparado por el Lic. Luis Alejandro López, según fórmula especial y con alcohol purísimo, en los

LABORATORIOS ZEPOL - SAN JOSE

Pídalo en los Comisariatos de la Compañía Bananera de Costa Rica en su localidad y en otros establecimientos comerciales.

Bay Rum Floradora

LABORATORIOS ZEPOL

SAN JOSE — 75 varas Sur Almacén Segovia, N° 274 — APARTADO 1730.

IN MEMORIAM

In loving and unforgettable memory of our beloved adopted Mother and Aunt

WHELELMINA ROBINSON

who fell asleep on the bosom of her Father on September 19, 1949— Just one year ago.

Your footmarks are imprinted here
The good deeds you have done
We know that you are with the Blessed

For the good alone are Blessed.
Although your stay with us was long
It seemed 'twas but a day
Your memory round our hearts doth cling
'Twill never fade away.

RITA & MARIE
California

HILDA
Panama

NINI & GWEN
Limos

DOCTOR OSCAR PACHECO

Physician and Surgeon
From the University of Pennsylvania,
U. S. A.

SPECIALTY:
DISEASES OF WOMEN

Office: 75 yards West of the Calle
de Señoritas. — SAN JOSE

HOURS: 10-12 m. — 2-4 p. m.

LETTER TO THE EDITOR

The Baptist Mission
Port Limon, Costa Rica
Sept. 13, 1950.

The Editor
THE ATLANTIC.

Sir,

We crave permission to express through the medium of your valuable weekly our deep appreciation to you for the many courtesies shown, and for the publicity you have given us during our stay in Port Limon.

We are deeply impressed by the courage, calibre and fidelity of the trusted representative of the Jamaica Baptist Union—the Rev. William Forde. His work in this area for over forty years is outstanding; and in the name of the J. B. U. we have extended an invitation to him which he has graciously accepted to be the guest speaker at our annual meetings in February of 1951.

We wish also to express our deep appreciation to Rev. Forde and his loving and loyal people for the lavish hospitality extended to us throughout stay in the province.

We are on behalf of the J. B. Union
Yours sincerely,

D. A. MORGAN

VISIT THE NEW LUMBER DEPOSIT

Britton and Holness, Limited

GUARANTEED FIRST CLASS BLACK

HEART LAUREL, WELL ASSORTED

SITUATED: Between the former Lindo Brothers' Office
and Gourzong's Radio Repairs-Front Railroad Yard.

S. D. BRITTON — Manager.

ST. MARK'S CHURCH

LIMON • COSTA RICA

— THE CHURCH IS THE PILLAR AND THE FOUNDATION OF THE TRUTH —

— SERVICES: —

SUNDAYS: 6:00 a. m.—Solemn Holy Eucharist Sermon.
8:00 a. m.—Choral Holy Eucharist.
3:00 p. m.—Sunday School.

WEEKDAYS: Wednesday, Friday, Holy Days 6 a. m.
Monday, Wednesday, Friday 7:00 p. m.
Saturday: Confession 4:00 — 5:00 p. m.

See Weekly Parish Bulletin for other announcements.

"LA NACIONAL" HERMANOS BENAVIDES

RELOJERIA — JOYERIA Y GRABADOS

A PARTADO 1779 TELEFONO 1960

Situated in the commercial centre of San José — Ground Floor.
Diario de Costa Rica Building.

Guaranteed workmanship — Honesty and Efficiency.
We make Rings — Bracelets — Earrings and all items of jewelry.
Our staff of expert watch-repairers are qualified in handling all types
and makes of watches and clocks.

Our stock of modern items of gold, silver and platinum are on display
VISIT US AND YOU'LL BE SATISFIED

RUBEN CHING & SON

— EXPORTER OF CACAO —

WE BUY: CACAO - COCOOTS - COPRAS

Pensión Central in front of the Limon Post Office.

The Baseball Match of Sunday Afternoon

We had the evidence that the visiting team is far below our high standard of baseball. They are very good sportsmen, but lacking the capabilities to successful compete against our players.

Not-with-standing the demonstrated weakness of Sunday afternoon, a world-serie public was in attendance to see the match on Sunday afternoon.

Our side was represented by a selection of a few first line players and mediocre. Two young pitchers stormed their fortress. Burke of the Cubs blossomed on the rubber. He held the Bocasites in check from inning one to five. They emerged with one run. Roland replaced Burke at the commencement of the sixth. Three runs were scored off him, but consideration must be given to the fact that he had a field of green fieldsmen. The visiting side changed pitcher after pitcher until four in all were used, respectively: but in the words of our Spanish slogan— "No hay con quien".

Vinici one again demonstrated his incomparable position as a batsman with a capital "K". By the first delivery of the pitcher in the first inning with confidence and ease he hit a home run. In the second inning he repeated the trick when two men were on bases; thus gaining three runs for Limon. Vinici's performance undoubtedly sets up a new record in our Baseball.

In the sixth inning the human frames of our friends were shattered when our boys chalked up eight runs. The final result being Limon 13 runs for eight innings and Bocas four runs for nine innings. The play was dedicated to our Commander of Police, and at the close of play the visitors were the recipients of his gift.

Drives And Rides Should Demonstrate Respect to Formation of Procession

Since we are proud of the classification as a people of modern civilization, it is very regrettable, to see at times, actions which are not in harmony with the tenets of civilization.

A few days ago the Directress and teachers of the Girls' School were effecting the formation of the scholars in front of the Rafael Yglesias school, preparatory to the procession for the FIFTEENTH.

We saw and not without displeasure, bicycle riders, chauffeurs in automobiles and trucks dashing from all directions without exercising the slightest respect to the formation of the scholars; endangering and impeding to a great extent the exercise of the educators and children. A slowing down of the velocity of those vehicles would have been such a worthy demonstration of culture and respect.

CARIBBEAN REVIEW

St. Vincent Votes for Federation

The Legislative Council of St. Vincent has passed a motion approving the island's participation in the proposed federation of the W. I.

The motion read: "That this Council accepts the recommendations of the Standing Closer Association Committee and expresses its willingness to participate in a federal government on the terms proposed by that committee".

Postpone Constitutional Studies

Consideration of proposals for constitutional reform in Jamaica had to be put off when Labor Party members, including Alexander Bustamante, failed to show up at the meeting of the Select Committee of the House of Representatives charged with studying the proposals.

Following the postponement, People's National Party members issued a public protest in which they told the Jamaica Labor Party to "work or resign".

Br. Honduras Seeks \$250,000 U.K. Grant

The Government of British Honduras has made strong recommendations for a further grant of \$250,000 to the United Kingdom Government enable British Honduras to continue subsidizing essential foodstuffs. A grant of \$250,000 made for this purpose by the United Kingdom Government in January, when the Honduras dollar was devalued, came to an end on June 30.

Stock Feed From Grapefruit Skin?

Possibility of the manufacture in Trinidad of Stock Feed from the skin of grapefruit is being considered, F. W. Allen, Secretary-Manager of the co-operative Citrus Growers Association's factory, told the press recently. The Association is getting information on the subject and has already been quoted prices for equipment.

Productores Unidos de Cacao, Ltda.

(OLD THEATRE MODERNO)

THE UNITED CACAO PRODUCERS, LIMITED, BEING NOW
UNDER NEW MANAGEMENT IS ABLE TO PAY THE BEST PRICES.

Consult our prices and in addition we give our best
attention to the farmers and others who trade with us.

FERNANDO HONG ON
General Manager

ALFONSO SOLE LIPPA
Assistant Manager

TIENDA "LA BARATA"

(CHEAP STORE) -- MOISES KADER

— OUR GREATEST SALE OF THE YEAR —

FASHION FABRICS

FROM FAMOUS MILLS

Prints of all colours. — Organdies, plain or flocked.
Spun Gabardines. — Khaki. — Shirts and Neckties to match.
Suitings. — Shirtings. — Casimires. — Imported Cotton.
Sport Shirt @ 8.00 each.

— EVERY OTHER DRESS AND FANCY MATERIALS —

THEN REMEMBER THAT

KADER FURNITURE STORE CARRIES
THE BEST MODELS AND THE MOST
BEAUTIFUL IN FURNITURE

— LIMON —

Dr. MIGUEL S. DEJUK

Physician and Surgeon of Tulane University, U. S. of America

ADVISES

His esteem patients as well as prospective ones that he has left Limon for a trip abroad, regretting time did not permit a previous notice.

However, as soon as he returns due notice will be given.

OFFICE HOUR: FROM 2.30 IN THE AFTERNOON.

On Sunday August 27 there was a big Mass Meeting held in the Liberty Hall at Pacuarito. Many visitors arrived from Limon, comprising Mr. Stanley Dixon, the Commissioner for Costa Rica, Miss Doris Holness, Field Worker and others. Mr. Levie Barret, the Chaplain, performed the ritualistic ceremony after which Mr. Stan. E. Dixon was introduced as the presiding chairman.

Activity of the Pacuarito Branch of The Universal Negro Improvement Association:

He delivered a warm and stimulating address which was embellished with the Aims and Objects of the Association. Miss Holness sang very effectively the solo—"O God Creator of our Race". She was later heard with the song—"Rally to the Universal Negro Improvement Association". Mr. Tho-

mas Brown gave an address and so did Mr. David Fancy, treasurer. The Secretary of the Branch also delivered a lively speech. "Throw out the life line" was the solo rendered by Mrs. A. Hall (of Pacuarito), Lady President. Mr. Barrett, the Chaplain delivered a speech. Miss Holness crowned this

Restaurant "Ecos de Paris"

Conveniently situated in the heart of the capital 300 yards South Masmara's Bakery.
SAN JOSE PHONE 6289

We Specialize in Excellently prepared meals along with and efficient stock of the best liquor.

OUR BOAST IS "Eat where the best sanitary methods are practiced in the preparation and serving of food".

PERSONALLY ATTENDED BY THE PROPRIETOR:

CEDRIC KERR

the song "Marcus Garvey". Messrs. G. Simpson, I. Jeffers and J. Radcliffe, spoke respectively. Again Miss Holness came forward with the song—"Liberian Blues" and in addition she expressed a few words of encouragement to those who are fostering the grand Association. With the closing remarks of the chairman and the singing of the anthem of the Universal Negro Improvement Association the proceeding was brought to its close.

THEATRE GOERS COMPLAIN ABOUT DOGS AND FLEAS

"We again solicit the good office of *The Atlantic* to air out our complaint," said a few distinguished citizens to us on Monday the 11th instant.

Continuing they said that on many occasions in attending the local theatres they observed invasions of dogs;—more than all some of these animals are fierce and in addition the place is infested with fleas. At least a once a week spraying with some insect killer would no doubt free the guests of the constant scratching and other discomforts. The theatre goers, quite naturally, attend for amusement, but their attendance means financial support to the proprietors and in consequence they merit a medium of comfort.

We are of opinion that every attention given to scratch the movement of fleas result in detraction from the film on the screen. Dogs should not be permitted to enter the theatres.

TO A FRIEND WHO IN LIFE WAS

MRS. WHELELMINA ROBINSON:

*On September 8, 1949, you carily career was closed
But you will ever be remembered by your loved ones
Through all the winding maze of life
Christ's hand has been your guide and stay
The gloomy tale of death did mingle
Because God was with you there.*

A FRIEND IN YOUR LIFE TIME.

HOW GOOD IS YOUR VOCABULARY

ANSWERS TO LAST WEEK'S TEST

Nº 1 — PROPHECY	PROFIT
Nº 2 — FAIR	FARE
Nº 3 — TIME	THYME
Nº 4 — PLAIN	PLANE
Nº 5 — CORE	CORPS

For this week we have the following, write in each blank the missing letters to these words ending in ENTAL. The initial letter and the meanings are given.

- 1 A _____ ENTAL (happening by chance).
- 2 F _____ ENTAL (primary, basic, or essential).
- 3 M _____ ENTAL (massive, colossal, or impressive).
- 4 T _____ ENTAL (having a sensitive, easily excited nature).
- 5 D _____ ENTAL (hurtful, harmful, or pernicious).

Answers in our next issue, along with another Test.

OUR FRIENDS ARE AGAIN WITH US.

Last Saturday, a few minutes after Old King Sol washed his face there were seen lively movements here and there, and when the Taca bus arrived with its first load of human cargo, our market square was converted into a Castle Garden. A scene of embracing, suspicious winks of the eyes, mingled with some of the every day slang were in comonally spread. Picture number one associated with the excursionists from Almirante-Bocas and other surroundings was the fact that many are daughters and sons of Limon and which made their coming much more endeared. Some are our very esteem regular visitors with a few new comers. Their presence in our city has increased the joys of the week. Almost every section of our commercial activities were somewhat benefited. We are glad to have them among us and the tourists, we entertain no doubt, are well seasoned to our characteristic hospitalities and know that there is always an enthusiastic demonstration of public esteem to them.

TRAMO JOE LEWIS

— LIMON MARKET —

We carry stock everything in grocery, both foreign and native products. — The fast movements of our goods enable us to always have fresh supplies.

OUR MOTTO

Best and greatest variety. — Full desire to please our buyers.

A little profit on our money, but no profiteering.

JOE LEWIS — Proprietor.

THE PEOPLE'S HOUSE

JACK ORANE SUCS. — LIMON

YOU WILL NEED A GOOD ARTICLE FOR YOUR MONEY SO SEE US FIRST FOR THE BEST OF EVERYTHING.

CLOTHING, DRESS MATERIALS, AND ALL OTHER REQUIREMENTS IN LADIES & GENTS WEAR PRICES ALWAYS TO PLEASE YOU.